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Vážení spoluobčané,   

 jsem rád, že Vás mohu 
opět oslovit touto formou. 
Děkuji všem, kteří jste 
neměli daleko k  volebním 
urnám a vyjádřili jste se 
k  dění v  obci. Děkuji za 
podporu volební straně 
Bezpečné a zdravé Otice 
(BaZO)   a gratuluji k výsledku Občanům pro Otice 
(OpO). V  rámci povolebního vyjednávání došlo 
k rozdělení funkcí v orgánech obce i zastupitelstva 
tak, že v radě obce je zastoupena jen BaZO a výbory 
jsou jen v  rukou OpO. V případě komisí je situace 
vyvážená. V době psaní zpravodaje, 14.11.2022, jsou 
obsazeny komise rady obce. Děkuji za důvěru 
zastupitelům obce, kteří mě zvolili starostou. Je to 
pro mě nejen ocenění dosavadní práce, ale také 
závazek dokončit všechny velké plány, které jsme si 
jako volební strana i já osobně dali. Ale náš volební 
program znáte a já jsem připraven Oticím a Vám 
všem sloužit další 4 roky.  
 V  u p l y n u l é m o b d o b í j s m e p o k r ačo v a l i 
s  rekonstrukcí kulturního domu. Nebudu zastírat, 
že problémů bylo víc než dost. Nicméně skrytých 
překvapení je méně, ale vyskakují technická 
překvapení způsobená nutností reagovat na změny 
norem, změny cen stavebního materiálu, 
nedostatku materiálů na trhu a ne vše bylo ideálně 
vyprojektováno. Dokončení rekonstrukce jsme 
proto museli, se souhlasem ministerstva pro místní 
rozvoj, posunout na květen 2023. V  těchto dnech 
připravujeme soutěž na výběr zhotovitele 
rekonstrukce hasičské zbrojnice. Předvídavě, byť 
trochu později, jsme nechali udělat revizi 
projektové dokumentace a rozpočtu, aby 
překvapení bylo co nejméně. Tak snad proběhne 
rekonstrukce klidněji.  Dokončujeme projekt 
rozšíření čističky odpadních vod a pracujeme na 
projektu tlakové kanalizace pro Rybníčky. I zde 
jsme zvolili postup včasné oponentury projektové 
dokumentace. Práce se tím zdrží a dočasně 
prodraží, ale výsledek se dostaví a peníze „se vrátí.“ 
 Před námi je schválení rozpočtu na rok 2023. 
Bude opět sestaven velmi opatrně, protože doba si 
žádá obezřetnosti. Musíme upravit některé 
poplatky, ale snažíme se o maximálně sociální 
přístup s důrazem na rozvoj obce. Nemůžeme si ale 
dovolit nebrat v potaz obecný nárůst cen i mezd.  

V  posledních měsících se nám množí tři nešvary. 
Parkování na chodnících. Upozorňuji dlouho řidiče, 
aby se zdrželi tohoto chování, protože bránit 
v  pohybu maminkám s  kočárky nebo lidem 
s  omezením pohybu, je hulvátství. Prevence a 
domlouvání nepomohly. Stále častěji mi voláte 
kvůli toulavým psům. Není v  silách starosty obce, 
ani obce samotné, řešit efektivně a v  rozumném 
čase zaběhlé psy. Obec nemá prostředky k odchytu 
psů, ale musí spoléhat na odchytovou službu 
s  pracovní dobou od pondělí do pátku a jen 
v  denních hodinách.  Dovolím si apelovat na 
všechny, kdož začali spalovat nábytek, okna a 
plasty.  Nedělejte to! Zplodiny spalování dýcháme 
všichni a různé typy rakoviny a alergií zničí i Vás a 
Vaše děti.  
 V  oblasti kultury jsme úspěšně zvládli Otické 
zelné slavnosti, chystáme advent. Nově jmenovaná 
Komise rady obce pro kulturu a sport má ambice 
v  dosavadních kulturních akcích pokračovat a 
rozvíjet je, stejně jako vymýšlet nové akce. 
Předsedovi komise Bc. Josefu Páchovi přeji hodně 
zdraví a elánu a dnes mohu napsat, že má plnou 
podporu rady obce.  
 V  tomto roce nevydáme kalendář. Důvodem je 
nezájem ze strany občanů. Informace o kultuře, 
sportu, svozu odpadu a podobně tak budou na 
jednom místě, kterým bude poslední zpravodaj.  
 Vážení spoluobčané, v době kdy čtete tyto řádky, 
už běží advent naplno. Blíží se čas Vánočních 
svátků a snad i čas zklidnění. Přeji Vám všem 
Vánoce nejen bohaté, zasněžené a plné rodinné 
pohody, ale také Vánoce mírové a s nadějí na lepší 
zítřky.  

S úctou  
Vladimír Tancík  

Obecní úřad informuje  

 Obec Otice získala 1. místo v 
celostátní soutěži RADNIČNÍ 
WEB ROKU 2022 v kategorii 
do 2 tisíc obyvatel a obstálo v 
k o n k u r e n c i c e l k e m 1 8 6 
h o d n o c e nýc h w e b o v ýc h 
stránek měst a obcí. Webové stránky byly 
hodnoceny především z hlediska uživatelské 
přívětivosti a designu. Zcela nově se  organizace 
Kvalikom zaměřila i  na kvalitu webových stránek, 

Slovo starosty 

Radniční web roku 
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které hodnotila dle 20  podrobných kritérií. 
„Nehodnotíme pouze vzhled a  technikálie, ale 
zaměřujeme se  především na  uživatelskou 
přívětivost. Mnoho měst má totiž stránky poměrně 
nepřehledné a složité,“ popisuje Vít Novák předseda 
hodnotící komise.  

 O b e c O t i c e f i n a n č n ě 
podpořila částkou 1500  korun 
českých charitat ivní akci 
Charity Opava, která byla 
pořádána pod  názvem  Sportovní den pro  hospic. 
Mobilní hospic Pokojný přístav pomáhá rodinám 
být se  svými blízkými i  na  sklonku jejich 
ž ivota.  Mobilní hospic  nemocným nabízí 
zajištění symptomatické paliativní léčby. Tato léčba 
je zaměřena na  zvýšení kvality života těžce 
nemocného člověka, který trpí nevyléčitelnou 
chorobou v  pokročilém či terminálním stadiu 
a  zároveň není nutná nemocniční léčba.   Jejím 
cílem není vyléčit, ale zmírnit nežádoucí příznaky 
onemocnění. 

 Obec Otice zvítězila v  kategorii 
Obec. Cenu za společenskou 
o d p o věd n o s t o pě t v y h l á s i l 
Moravskoslezský kraj spolu s 
Radou kvality České republiky. 
Ocenění má v yzdvihnout a 
p o děk o v a t p o d n i k a t e l s kým 
subjektům a organizacím za to, že dělají pro kraj a 
pro občany více, než jim ukládá legislativa. 
Hodnotící komise u soutěžících posuzovala řadu 
sociálních, environmentálních i ekonomických 
ukazatelů. Zaměřila se mimo jiné na jejich vztah k 
okolí a jeho sociálním potřebám, podporu sociálně 
ohrožených skupin, handicapovaných i osob se 
změněnou pracovní schopností. Ceny hejtmana 
kraje za společenskou odpovědnost byly v 
Moravskoslezském kraji uděleny potřinácté. Stejně 
jako vloni byly uděleny ceny ve čtyřech kategoriích 
dále rozdělených podle velikosti. Cenu hejtmana 
kraje za společenskou odpovědnost získaly 

podnikatelské subjekty, obce, organizace veřejného 
sektoru, vyhodnocena byla i kategorie pro 
mikropodniky, živnostníky a spolky a podruhé byl 
oceněn také dobrovolník. Autorem plastiky 
Stabilitate Mentis VI, kterou získali vítězové Ceny 
hejtmana kraje za společenskou odpovědnost, je 
ostravský sochař Jan Šnéberger. Je vytvořena z 
barevného křišťálu a mosazi. Odkazuje k symbolu 
vah, které jsou atributem spravedlnosti a neměnné 
hodnoty. Sérii tvoří ručně vyráběné artefakty. Každý 
kus se od druhého liší v drobných detailech, což 
podtrhává jejich jedinečnost. Cena pro vítěze 
ankety Osobnost Moravskoslezského kraje 
vyobrazuje Strom. Jeho kmen je symbolem stability 
a historie regionu, koruna stromu symbolizuje jeho 
růst, košatost a pestrost. Cenu vytvořili studenti a 
pedagogové dvou ostravských škol.  
Zdroj: https://sdeleni.idnes.cz/ostrava/ceny-
hejtmana-za-spolecenskou-odpovednost-jsou-
rozdany.A221104_095343_ostrava-sdeleni_hradr 

  

Upozornění pro majitele psů 
na splatnost poplatku ze psů. 
U p o z o rňu j e m e v še c h n y 
majitele psů na  splatnost 
poplatku ze  psů. Dle platné 
OZV č.  1/2020 o  místních 
poplatcích, část II, je poplatek splatný do 31.3.2023. 
Poplatek za  kalendářní rok činí za  prvního psa 
200 Kč, za druhého a každého dalšího psa 300 Kč. 
Tento poplatek můžete zasílat také na  účet obce 
č.ú.: 1851576379/0800. Variabilní symbol je číslo 
popisné Vašeho domu a  do  zprávy pro  příjemce 
napište: poplatek za psa 2023. 

Obec přispěla na 
Pokojný přístav

Ceny hejtmana za 
společenskou 
odpovědnost 

Poplatky ze psů

https://sdeleni.idnes.cz/ostrava/ceny-hejtmana-za-spolecenskou-odpovednost-jsou-rozdany.A221104_095343_ostrava-sdeleni_hradr
https://sdeleni.idnes.cz/ostrava/ceny-hejtmana-za-spolecenskou-odpovednost-jsou-rozdany.A221104_095343_ostrava-sdeleni_hradr
https://sdeleni.idnes.cz/ostrava/ceny-hejtmana-za-spolecenskou-odpovednost-jsou-rozdany.A221104_095343_ostrava-sdeleni_hradr
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elektronicky na webových stránkách obce. 
www.otice.cz/obecni-urad/anketa-obce/. Termín 
pro zaslání, nebo odevzdání anketních lístků je do 
15. ledna 2023. 

Děkujeme za Váš čas. 

 Tradiční vítání našich nejmilejších proběhlo 
v  sobotu 12. listopadu 2022 v zasedací síni 
obecního úřadu za přítomnosti starosty pana Mgr. 
Vladimíra Tancíka. Celkem jsme přivítali do života 
obce Otice 6 dětí, které přišly na svět v  letech 
2021–2022. Proslov pana starosty a krátký přednes 
paní ředitelky ZŠ v  Oticích přispěl ke slavnostní 
náladě události. Rodiče se zapsali do pamětní knihy 

obce, obdrželi pamětní list, maminky kytičku a 
miminka dosta la dárky. Součást í by lo i 
fotografování každé rodiny s miminkem v kolíbce, 
které se zanesou do Kroniky obce. Všem rodinám 
přejeme touto cestou ještě jednou hodně štěstí, 
zdraví, lásky i rodinné pohody. (foto: Ondřej 
Vrbický) 

  V září se Otické muzeum 
opět otevřelo veřejnosti s 
výstavou „Jak se v Oticích 
v y u č o v a l o “ , k t e r á 
připomněla 120. výročí nové školní 
budovy v Oticích. Mimo předměty denní potřeby 
našich babiček a prababiček, mohli návštěvníci 
shlédnout třeba i výstavu ovoce a zeleniny místních 
zahrádkářů. Ústřední téma připomínala stará školní 
třída s dobovým vybavením. K vidění byly staré 
učebnice, vysvědčení, školní pomůcky a také 
historické školní lavice, které jsme získali z 
holasovického skanzenu Slezský venkov. Nejeden 

Oznamujeme občanům, že obecní úřad v Oticích 
bude v letošním roce naposledy otevřen pro 
veřejnost ve středu 21. prosince 2022. Po Novém 
roce bude Obecní úřad v  Oticích zpřístupněn 
veřejnosti pondělí 2. ledna 2023. 

Od Nového roku 
nebudeme využívat 
p e v n é t e l e f o n n í 
l i n k y v r á m c i 
ordinací praktického lékaře (Otice, Slavkov).  
Stávající mobilní telefonní číslo 605 979 350 bude 
k dispozici k objednávání pacientů ke všem druhům 
vyšetření včetně akutního vyšetření.  

Provoz ordinace o vánočních svátcích: 

23.12. neordinujeme.  
Zastupuje MUDr. Skalička ve Stěbořicích. 
27.12.  8:00-10:00 ve Slavkově 
28.12. a 29.12. 8:00 - 10:00 v Oticích 
30.12.   8:00-10:00 ve Slavkově 

Mudr. Eva Cihlářová 

Vážení spoluobčané, 

 vedení obce má záměr v rámci programu prevence 
kriminality využít kamerového zabezpečení jako 
legitimní a legální možnost k ochraně majetku a 
zdraví osob. Cílem je vytvořit bezpečné prostředí 
v  naši obci za pomoci dohledového systému 
vybraných objektů a veřejných prostor obce. V 
současné době připravujeme podklady pro zmíněný 
projekt. Jednou z  podmínek přiznání dotace, bez 
které nejsme schopni projekt realizovat, je 
odevzdání výsledku šetření a k tomu Vás žádáme o 
vyplnění anketního lístku, který máte přiložen k 
Otickému zpravodaji.  Ten můžete vyplnit písemně 
a doručit ho osobně na obecní úřad (včetně 
umístění do schránky úřadu), nebo jej vyplnit 

Úřední hodiny OÚ v 
závěru roku 

Anketa k 
připravovanému 

projektu  

Oznámení praktického 
lékaře

Otické muzeum

Vítání občánků

http://www.otice.cz/obecni-urad/anketa-obce/
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návštěvník při pohledu na starou třídu jistě 
zavzpomínal na svá školní léta. K dokreslení 
atmosféry nechyběla světnička pana učitele, 
kuchyňka a bohatá vnitřní a venkovní dekorace, 
kterou pod vedením Marcely Šímové přichystaly 
Markéta Kunzová a Pavlína Světlíková. Obě šikovné 
a pracovité „aranžérky“ jsou autorkami podzimní 

dámy, která nám zdobila exteriér muzea po dlouhou 
dobu podzimu. Co se týká vnitřního vybavení, 
příchozí návštěvníky velmi oslovila zcela nová 
vitrína vyrobená místními nohejbalisty v čele s 
panem Františkem Borovým, kterým za jejich 

krásnou práci velmi děkujeme. Zajímavostí je, že 
trámy, ze kterých je vitrína tvořena, byly více jak 

100 let schované pod střechou kulturního domu v 
Oticích. Nyní svou dlouhověkost dávají na obdiv 
návštěvníkům muzea a já pevně věřím, že se tak 
bude dít i nadále.  

Za podporovatele Otického muzea 
(foto: Ondřej Vrbický) 

 Slavnostní křest knihy Otická "Opavská Sopka" 
proběhne  v pátek 2.  prosince v  17 hodin v 
Kulturním sálu ZP Otice. V rámci programu akce 
bude možnost si křtěnou knihu zakoupit. Dále bude 
probíhat autogramiáda, vystoupení živých legend 
spojených s Otickou sopkou, promítání filmu a 
výstava fotografií.  

 Vážení spoluobčané, 

od 1. 1.2023 na základě změny zákona automaticky 
získají datovou schránku všichni živnostníci 
a  nepodnikající právnické osoby. Prosíme, pokud 
patříte do  jedné ze  jmenované skupiny a  dosud 
datovou schránku nemáte, věnujte této zprávě 

Pozvánka na slavnostní 
křest knihy

Chci datovku
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pozornost. Přístupové údaje obdržíte doporučeným 
dopisem během měsíce ledna, února nebo března 
2023.Datovou schránku si také můžete založit sami 
již nyní. Více informací naleznete na  webových 
stránkách www.chcidatovku.cz  

 Vysoké nároky,nepolevující 
požadavky, tíživá finanční situace, 
závažné životní změny, pocit 
bezmoci… To vše v  nás vyvolá 
dlouhodobý stres. Ten se pak projeví nejen na 
psychickém rozpoložení (deprese, úzkosti, 
nespavost…), ale i na fyzickém zdraví (bolesti hlavy, 
snížená imunita, časté infekce…). Problém je, že 
čím déle jste v zajetí chronického stresu, tím méně 
jej ve své podstatě vnímáte. Jednoduše naše tělo 
začne fungovat v  určitém automatickém módu, 
který je ale dlouhodobě neudržitelný a může vést 
jen k  jedinému – k  naprostému vyčerpání 
organismu.  

 Jedním ze způsobu prevence stresu je vyhledávání 
informací. Dává nám to pocit určité kontroly. 
Ovšem pozor! Je potřeba vyhledávat ověřené 
informace, filtrovat hoaxy a netrávit tím více než 6 
hodin týdně. Ne nadarmo se říká, že všeho moc 
škodí. Velké množství informací (zejména těch 
negativních – válka, krize společnosti…) totiž může 
naopak zhoršit náš emocionální stav.  

 Nezapomeňte se starat o své zdraví. Při stresu hůř 
spíme, tolik se nehýbeme a nedáváme pozor na 
stravu, proto se zaměřte i na tyto oblasti. Někdy se 
budete muset přinutit jít na procházku, pravidelně 
jíst, dostatečně spát. Ale je to potřeba a výsledky se 
dostaví. Najděte si čas na odpočinek a buďte k sobě 
laskavější. Vyzkoušejte relaxaci a relaxační dýchaní. 
Rozvíjejte své zájmy a koníčky. Trávit čas věcmi, 
které vás baví, vám může pomoci odvrátit 
pozornost od stresující situace. Pokud se cítíte 
osamělí nebo izolovaní, nové koníčky mohou být 
také dobrým způsobem, jak poznat nové lidi. 

 Stanovte si reálné cíle. Dělejte něco pravidelně, i 
když je to malé. Třeba můžete šetřit menší částky 
každý měsíc, aby vás pak nepřekvapilo vyúčtování 

za energie. Uskromněte se na Vánoce, nemusíte 
obdarovat všechny dospělé, zaměřte se spíše na 
děti. Všichni cítíme strach. Zvláště, když čelíme 
změnám. Pokud čel íte výzvě a c í t í te se 
paralyzováni, zeptejte se sami sebe: "Jaká je ta 
nejmenší věc, kterou mohu udělat, abych mohl 
začít?" Když na něco přijdete – udělejte to.A 
v  neposlední řadě - mluvte o svých pocitech a 
obavách. Nedržte je v sobě, ale pobavte se s někým 
blízkým, nebo se zkušeným psychologem. Sledujte 
a pozorujte, co funguje a co ne. To, že někomu 
pomáhá nějaká taktika, neznamená, že vám také 
musí. Hledejte svůj vlastní způsob, jak stresové 
situace zvládnout.  

Online psychologická poradna MOJRA.cz 
www.mojra.cz 

 Podzim nám ukazuje svou barevnou tvář a my 
jsme se po letních prázdninách opět vrátili do 
školních lavic. Přípravný týden byl zaměřen na 
úklidové práce a také na výzdobu jednotlivých tříd 

Jak psychicky zvládnout 
(nejen) energetickou 

krizi?

Základní škola

http://www.chcidatovku.cz
http://www.mojra.cz
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a vnějších prostor školy. Probíhaly dokončovací 
práce rekonstrukce tělocvičny, na kterou se těšili 
nejen učitelé, ale hlavně naši žáci. Čtvrtek 1. září 
byl velkým dnem především pro naše nové školáky. 
Děti přivítala paní učitelka Martina Kašpárková 
spolu s  paní ředitelkou Romanou Evjákovou. 
Slavnostního zahájení se zúčastnil také starosta 
obce Otice V. Tancík a   starosta obce Uhlířov J. 
Švendt, který k  nám přivedl své dvě prvňačky. 
Všechny děti se do školy moc těšily a novou etapu 
svého života si odemkly klíčem.  
 Naše škola se také podílela na programu Zelných 
slavností.   Velmi pěkné bylo   taneční vystoupení na 
téma lidových písní, které nacvičily dívky z  II. a V. 
třídy. V rámci Zelných slavností proběhl v základní 
škole Den otevřených dveří. Výročí 120. založení 
naší školy připomínala výstava dobových fotografií, 
která byla ve spolupráci s  panem Vrbickým 
nainstalována   ve vestibulu školy. Ve spolupráci 
s obcí Otice jsme navštívili Otické muzeum. Děti si 
prohlédly vystavené exponáty a většinou správně 
odhadly, k  čemu sloužily. Všem se nejvíce líbila 
místnost zaměřená na školní vyučování.  
 V úterý 20. září se žáci V. třídy vydali do Slezského 
zemského muzea v  Opavě, kde se zúčastnili 
výukového programu zaměřeného na horniny a 
nerosty. Zajímavé byly informace o bludných 
balvanech, které můžeme najít v našem okolí. Také 
v  letošním školním roce se naše škola zapojila do 
soutěže Hod s Bárou, která je pořádána pod záštitou 
České baseballové asociace s podporou Magistrátu 

města Opavy. Ve velké konkurenci škol byly velmi 
úspěšné naše dvě žákyně – Tereza Bojkowska z  I. 
třídy a Anna Šebestová z V. třídy. Gratulujeme! 
 Na začátku října absolvovali žáci IV. a V. třídy 
projekt zaměřený na dopravní výchovu. Ve školicím 
středisku v Malých Hošticích si zopakovali pravidla 
silničního provozu. Teoretické poznatky pak 
zúročili při praktické výuce na kolech na dopravním 

hřišti. Žáci byli nadšeni a odnesli si spoustu nových 
poznatků a zkušeností. Také naši školu navštěvuje 
několik ukrajinských žáků, kteří spolu se svými 
rodiči našli dočasný domov v České republice. Před 
několika měsíci do tehdy III. třídy přibyla žákyně 
Veronika, která přijela z  Ukrajiny se svou 
maminkou a sourozenci. Nyní se rodina rozhodla 
vrátit zpět na Ukrajinu. Jako vzpomínku si Veronika 
odvezla nejen znalost českého jazyka, ale také 
dárek od dětí – krásného plyšáka.  
 Již tradiční podzimní akcí je Den stromů, který se 
v  České republice slaví 20. října. Děti si tento den 

připomněly vycházkou na Kamennou horu a 
samozřejmě nechyběla ani velmi zajímavá 
přednáška o životě v lese, kterou pro nás připravili 
členové mysliveckého sdružení. Děkujeme.  
 V  úterý 25. 10. jsme připravili projektový den – 
Den zdraví. Děti se dozvěděly spoustu zajímavých 
informací o nebezpečí, které na nás v podobě bacilů 
čeká ve veřejných prostorech, naučily se správnou 
techniku mytí rukou a také si pomocí speciálního 
přístroje ověřily, zda tuto techniku ovládají.  
 Naše škola se velmi intenzivně věnuje rozvoji 
čtenářské a informační gramotnosti. Nové metody 
kritického myšlení získaly paní učitelky na školení, 
které proběhlo v  době podzimních prázdnin. Tyto 
metody a techniky kritického myšlení jsou 
uplatňovány napříč všemi předměty. Také ICT je 
běžnou součástí naší výuky. Beeboty, ozoboty, 
iPady a tablety využíváme nejen ke zpestření výuky, 
ale rozvíjíme tak u žáků schopnost využívat ICT 
technologie v běžném životě.  Halloween je svátek, 
který je v našich zemích stále populárnější, a proto 
se v pondělí 31. 10.   naše škola   proměnila ve školu 
čar a kouzel. Děti tento svátek pojaly kreativně, 
zábavně, ale také se něco dozvěděly a to nejen o 
Halloweenu, ale i o Památce zesnulých - svátku, 
který je tradiční v České republice. Také ve školní 
družině proběhlo spoustu zajímavých akcí.  V tomto 
čtvrtletí jmenujme např. Dýňové odpoledne, 
Hadrový bál, Šipkovanou, Hledání pokladu a 
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Kreslení na asfalt. Pro sportovní aktivity využívá ŠD 
nejen školní hřiště, ale i nově vybudovanou 
tělocvičnu.  
Blíží se adventní čas, který pro děti znamená těšení 
se na nejkrásnější svátky v  roce. Abychom si toto 
čekání užili, připravujeme vánoční dílny a také 
krátké vystoupení při rozsvěcování svící na 
adventním věnci.  
 Přejeme Vám všem krásné Vánoce plné 
společných radostí v rodinném kruhu. V novém roce 
ať Vás provází zdraví, štěstí a ať Vám nechybí síla a 
vůle k uskutečnění všech Vašich přání.  

Kolektiv ZŠ 
(foto: ZŠ Otice) 

 Ve školním roce 2022–2023 bude mateřskou školu 
navštěvovat celkem 66 dětí. Adaptace nových dětí 
proběhla pomocí Včelích medvídků bez slziček.  Pro 
děti připravujeme denně rozmanitý a podnětný 
program. Vzdělávání dětí orientujeme na vnímání 
světa v jeho přirozených souvislostech, na reálné 
životní situace a změny v přírodě. V programu 
mateřské školy nebudou chybět jazykové chvilky, 
jejímž obsahem budou specifické aktivity 
podporující rozvoj řeči dětí. Rozšiřujeme u dětí 
znalosti ICT programováním pomocí Bee-botů a 
prací na interaktivní tabulia tabletu, kde se děti 
zdokonalují díky výukovým programům. Další naší 
prioritou je rozvoj polytechnické výchovy. Děti 

zkouší svou zručnost při práci u ponku zatloukáním 
hřebíčků a smirkováním. Nejstarší děti vyrobily 
ježka, sovu, mladší děti dráty pro vlaštovky. 
Předškoláci mají i keramiku, kde si hrají s hlínou a 
také již vyrobili ježka. Díky vycházkám na Otickou 
Sopku získávají děti vztah k  přírodě a ekologii. 
Nejstarší děti mají každý čtvrtek Předškoláčka, ve 
kterém se připravují na dobrý start do první třídy. 
Hravou formou zdokonalují jemnou motoriku, 

zrakové, sluchové vnímání, logické uvažování, 
pravolevou orientaci, grafomotoriku, řeč , 
pozornost. Také letos budou program mateřské 
školy zpestřovat pohádky známých divadélek či jiné 
programy. První kulturní zážitek v  letošním roce 
byla pohádka Myška Klárka a veverka Terka divadla 
Ententýky.  
    V letošním školním roce jsou pro děti připraveny 
opět odpolední zájmové aktivity – Flétnička, 
Tanečky, AJ, Cvičení s  Markétou a Cvičení pro 
rodiče a děti. Rodiče jistě potěší vymýšlení výrobků 
do výtvarných soutěží. Jako první zdobili hlávky 
zelí, které byly umístěny pod pódiem na Zelných 
slavnostech. Druhý výrobek Dráček ozdobil chodby 
mateřské školy.  
       Plánujeme také odpolední akce pro děti a rodiče. 
Na každou akci se vždy pečlivě připravujeme. První 
akcí byla 6. 10.2022 Drakiáda na otické Sopce a díky 
paní Havránkové, které tímto děkujeme, proběhlo 
p ř í j e m n é p o s e z e n í a o p é k á n í u o h n ě .          
Fotografie z  akcí a činností jednotlivých tříd 
najdete na webových stránkách. 
 A co nás čeká? Listopadová pohádka divadla 
Smíšek, Mikulášská nadílka a Vánoční besídka 
s tvořením.  

Kolektiv MŠ Otice 
(foto: MŠ otice) 

Vážení obyvatelé Otic,  

 n a z a č á t k u n o v é h o r o k u 
proběhne v  celé naší zemi další 
ročník Tříkrálové sbírky – největší 
charitativní sbírkové akce   u nás. V Charitě Opava 
máme radost, že se Vaše obec k  této sympatické 
sbírce, která se již stala tradicí, znovu připojí. 
Doufáme, že po dvou ročnících probíhajících ve 
stínu protiepidemických opatření budou moci opět 
skupinky koledníků koledovat klasickým způsobem 
a budou se s Vámi moci setkat osobně. Za více než 
dvacet let pomohla Tříkrálová sbírka tisícům lidí. 
Výtěžek z následující Tříkrálové sbírky 2023, který 
připadne Charitě Opava,   máme v plánu využít na 
pomoc seniorům a vážně nemocným pacientům, o 
které se naše terénní služby starají v  jejich 
domácím prostředí. Péče o vážně nemocné je pro 
rodiny často také finančně náročnou záležitostí - 
rádi bychom pro ně pořídili zdravotnický, ochranný 
a hygienický materiál nad rámec úhrad zdravotních 
pojišťoven. Část výtěžku bychom rádi využili jako 
spoluúčast schváleného projektu na obměnu 

Mateřská škola

Tříkrálová sbírka 
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vozového parku naší pečovatelské služby. Naším 
třetím záměrem je zlepšení pracovních podmínek a 
zázemí našich zrakově postižených a nevidomých 
masérů, kterým poskytujeme práci v  rámci 
chráněného zaměstnávání. TKS 2023 se bude konat 
v  termínu od 1. do 15. ledna 2023. Stejně jako 
v  minulých letech bude možné přispět také na 
tříkrálový sbírkový účet: 66008822/0800, VS pro 
Charitu Opava 777988012. Viz QR kód platby. Více 
informací na www.charitaopava.cz.  
 Již nyní děkujeme všem malým i 
velkým koledníkům z Otic, kteří se 
do sbírky zapojí a Vám všem za 
štědrost a otevřené srdce. Přejeme 
pokojné Vánoce a do nového roku 
mnoho naděje, Boží požehnání a 
všechno dobré. 

    Za Charitu Opava Marie Hanušová,  
koordinátorka TKS 2023 

Ze života spolků 

Vážení spoluobčané, přátelé sborového zpěvu, 

 Ženský pěvecký sbor Vás srdečně zve na tradiční 
ADVENTNÍ KONCERT, který se bude konat v neděli 
11.12.2022 v  15.00 hodin, tentokrát v  kapli 
Božského Srdce Páně MARIANUM v  Opavě.         
Autobusovou přepravu bude zajišťovat obec Otice.  
Bližší informace budou včas oznámeny. Těšit se 
můžete na varhaní umění ukrajinské členky našeho 
sboru, varhanice a klavíristky Oleny Petz, která nás 
bude celým koncertem doprovázet. V  úvodu zazní 
tradiční adventní písně, dále klasické duchovní 
sborové skladby a samozřejmě nebudou chybět ani 
koledy. Rovněž Vás jistě potěší krásná sólová 
vystoupení.  Tento rok byl pro sbor desátým rokem 
jeho existence. V únoru 2023 si na výroční schůzi 
připomeneme všech deset ročníků, zhodnotíme 

cestu sboru od prvních nesmělých krůčků až po 
současné vyzrálé koncertování, které je víc než 
slibné do budoucích let. Doufáme, stejně jako Vy, že 
si brzy zazpíváme v  zrekonstruovaném kulturním 
domě, kde je naše domovská scéna a věrní 
posluchači. Snad Vás budeme moci pozvat už na 
Jarní koncert, kterým zahájíme 11. ročník působení 
ŽPS Otice. Na sklonku tohoto roku Vám chceme 
poděkovat za přízeň, za zájem i podporu, která je 
pro nás největší odměnou. Rovněž vedení obce, 
Radě a Zastupitelstvu děkujeme za spolupráci, za 
dotace i za možnost nácviku písní na zkouškách 
v komunitním centru.  
 Všem za tuto péči a fandovství rády kdykoliv 
zazpíváme. Tentokrát   prožijeme společně jedno 
adventní odpoledne v  duchovním prostředí 
Marianum. Těšíme se na Vás. 
 Přejeme Vám rozjímavý advent, krásné svátky 
vánoční v  kruhu rodiny a radostnější vstup do 
nového roku, snad už s mírem v  duši, v obci i ve 
světě. A našim ukrajinským přátelům, žijícím nejen 
v naší vesnici to přejeme především.  

Za ŽPS Otice  
vedoucí sboru, Bohuslava Kvarčáková 

Vážení spoluobčané,  

 Otické zelné slavnosti se staly v naší obci již 
tradicí. Rovněž i zahrádkáři to tak pojímají a opět v 
letošním roce jsme postavili stánek a pekli 
bramboráky a prodávali "Luzarovku" na dobrou 

náladu. Každým rokem pečeme bramboráky déle a 
déle. Letos jsme pro vás připravili těsto ze 75 kg 
brambor a vězte že opět pochybělo. Je to pro nás 
celodenní akce, svůj stánek jsme balili mezi 
posledními prodejci. Již den předem škrabeme 
brambory a loupeme česnek. Těsto se připravuje 

Ženský pěvecký sbor 

Zahrádkářský  svaz Otice

http://www.charitaopava.cz
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čerstvé ráno. Fotografie dokládají dobrou náladu a 
radost. Pozdravili jsme se i s hostem panem 
Stanislavem Hložkem. V budově otického muzea 
jsme při vstupu připravili malou výstavku toho co 
naši zahrádkáři vypěstovali na svých zahrádkách.   
Koncem srpna jsme zprovoznili moštárnu v Oticích. 
Moštovali jsme ovoce 2 dny v týdnu dle potřeby. Za 

dobu provozu (cca 2 měsíce) bylo zmoštováno 9497 
kg ovoce. Musím si taky postesknout, protože naše 
členská základna je vyššího věku a již máme 
problém obsadit pozici dvou mužů pro moštování. 
Nevíme jestli příští rok se podaří moštárnu 
zprovoznit. Pokud by někdo měl zájem o přivýdělek 
k důchodu tak se prosím ozvěte.  No do konce 
letošního roku nás ještě čeká prodej vánočního 
svařáku na Štědrý den u stromečku.   Se všemi 
spoluobčany se těším na příjemnou předvánoční 
atmosféru.  

Miroslava Horňáková 
(foto: ZSO)  

 Mladší žáci Žáci TJ Otice pod vedením Václava 
Dlouhého a Ondřeje Špiříka mají za sebou 
obnovenou premiérovou podzimní sezónu v soutěži 
Mladší žáci 1+5, sk. B. Ačkoliv jsou nováčkem, vedli 
si proti soupeřům velmi zdatně. Po půli sezóny 
přezimuj í na třet ím místě v tabulce za 
favorizovaným Hradcem nad Moravicí a Úvalnem. 
Cílem však bylo především to, aby je fotbal bavil a 
aby si zároveň zkusili poměřit síly se soupeři 
stejného věku, na což se dlouho těšili. O tom, že se 
tento cíl daří naplňovat, svědčí vysoká účast hráčů 
jak v  trénincích, tak i zápasech. Aktuálně probíhá 
zimní příprava v hale zaměřená především na 
zlepšení fyzičky a herních dovedností.  

Muži přezimují na 5. místě se ztrátou šesti bodů na 
vedoucí Štáblovice. V průběhu podzimu se týmu 
dařilo a sbírali jedno vítězství za druhým. Na jeho 
konci však v posledních venkovních utkáních 
přestali střílet branky a připsali si tři prohry. Ze slov 
hráčů však zní odhodlání, v zimě mají v plánu 
absolvovat soustředění a na jaře zabojovat o 
postup. Za celý tým uvádíme vyjádření záložníka 
Davida Horného. "S podzimní částí soutěže nejsme 
příliš spokojení, protože jsme na tom mohli být 
bodově lépe. Na prohry se silnými soupeři se však 
nemůžeme vymlouvat, protože pokud chceme 
postoupit, musíme umět hrát s každým. Proto se 
náš cíl nemění. Všechny těžké protivníky na jaře 
potkáme doma, takže na naší straně budeme mít i 
naše úžasné fanoušky. Máme dostatečně kvalitní 
tým na to, aby o postup zabojoval, ale musíme se 
zlepšit v disciplíně a fyzičce, protože několik 
soupeřů nás přehrávalo díky většímu rozdílu ve 
výdrži. Pokud s tím něco uděláme, nemám o jaro 
žádný strach". 

Za TJ Otice (foto: TJ Otice) 
Ondřej Špiřík a Martin Poledník. 

Vážení spoluobčané,  

 před námi je konec roku a začínáme hodnotit, co 
nám tento rok dal, ale také vzal. Dozvuky epidemie 
se pomalu ztrácí, a tak spolek začíná žít životem 
plnohodnotným. Zapojili jsme se do dění v  obci. 
Nechyběli jsme na akci Zelné slavnosti, kde jsme 
prodávali zelňačku, členové klubu zabezpečovali 
přechod návštěvníků u pekárny. V posledních letech 
je velice oblíbena střelba na terče ze vzduchovky. 
Tentokrát jsme stánek rozvinuli u obchodu, protože 
místo u hasičárny z důvodu rekonstrukce KD nešlo 
použít. Zájem byl veliký, máme z  toho velkou 
radost. Soutěžící obdrželi malé pozornosti a to jak 
z  řad dospělých tak i dětí a těch bylo více. Mimo 
běžnou údržby střelnice a okolí jsme v září vysadili 

TJ Otice
Klub 

střelectví Otice
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100 stromků, listnáčů. Doplňujeme tak uhynulé 
smrky po napadení kůrovcem. Na jaře pak budeme 
sadit jehličnany, aby lépe zakořenily. Členové 
našeho klubu se také zúčastnili sázení stromků 
pořádanou obcí pod názvem „Kolik domů, tolik 
stromů“.  V měsíci říjnu jsme uspořádali klubovou 
soutěž ve střelbě z  velkorážní a malorážkové 
pistole. Ta proběhla za účasti rodinných příslušníků 
a také deště. I tak byla účast velká. Další soutěž 
proběhne v dopoledních hodinách jako každoročně 
na silvestra, kde bývají zvaní nejenom členové 
klubu.  
 Vážení spoluobčané, dovolte mi, abych jménem 
klubu střelectví Vám do zbytku roku a do roku 
příštího popřál hodně zdraví, štěstí, pohody.  

(foto: KS Otice) Za výbor klubu střelectví       
 Pavel Lesák 

Okénko do historie 

 Na závěr roku oslav 120. výročí nové školní 
budovy si dovolím nastínit životní příběh snad 
nejvýraznější osobnosti obce Otické – nadučitele 
Františka Madera. Osobnosti tak významné, že ji 
ještě nikdo nepřekonal.  
Před sto desíti lety v něm ztratilo: „...občanstvo 
dobrého přítele a rádce, mládež dobrého 
vychovatele a příznivce, rodná jeho slezská země 
neohroženého buditele, neúnavného pracovníka v 
každém ohledu a každém oboru, ať na poli 
školském, národním neb hospodářském.  
“*Tak váženými slovy se k odchodu Františka 
Madera vyjádřil jeho nástupce Leopold Hill. 
Začněme ale od začátku.  

František Mader se narodil 11. září 1864 
v  Kylešovicích ševci Johannu Maderovi a jeho 
manželce Marii. Po vystudování učitelského ústavu 
v Opavě působil Mader od roku 1883 na škole v 
Životicích, odkud byl o tři roky později provizorně 
přeřazen do Otic. Nedlouho na to byl již ustanoven 
definitivním učitelem a správcem školy v Oticích. V 
Životicích kromě nových kolegů poznal také svou 
životní lásku Jindřišku, která stejně jako její manžel 
vyučovala v otické škole – vedla předmět ženských 
ručních prací. „Již v Životicích těšil se všeobecné 
oblibě, Otice pak získal si úplně. Ačkoliv obec 
opavská má v Oticích velkostatkem velký vliv, ve 
společné práci s p. Tomášem Lusarem a ostatními 
uvědomělými občany dovedl držeti Otice české 
myšlence v míře takové, že práce jeho byla 
obdivována a po právu oceňována.“* 

František Mader od roku 1901 zasedal ve výboru 
Matice opavské, byl předsedou Učitelské jednoty 
opavské, pisatelem Opavského týdeníku a to vše 
činil s láskou k českému vlastenectví. Právě díky 
němu se podařilo zachovat český charakter Otic, 
nacházejících se v těsné blízkosti Česko – Německé 
Opavy. Výrazně se v nich podílel na kulturně 

František Mader, 
vlastenec, buditel a 

otický patron
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společenském dění – na činnosti obecního výboru, 
ochotnického spolku Svatopluk, místního 
hasičského sboru a především také místní škole. Za 
dobu jeho učitelského působení došlo k výstavbě již 
zmíněné nové školní budovy. „Jsa vzorným 
učitelem vedl školu stále k novému rozvoji a 
rozkvětu a nemálo přispěl svým chováním, že obec 
postavila novou školu.“* Bylo by nevhodné 
nezmínit, že se František Mader stal zakladatel 
kroniky obce Otické, z které dodnes čerpáme 
bohaté informace o tom, jak se kdysi v Oticích žilo. 
Ve středním věku vážně onemocněl zákeřnou 
chorobou, které podlehl 31. ledna 1912. Černý 
prapor zavlál na otické škole, odkud vyšel pohřební 
průvod na opavský městský hřbitov. Nechyběly v 
něm významné osobnosti, jako například Rudolf 
Gudrich, či třeba ředitel českého gymnázia Josef 
Fürste. Černý prapor zavlál také v Matičním domě. 
Jeho smrt otřásla českou komunitou – „Působil 
všude a rád“ vepsal do jeho nekrologu spolkový 
činovník Václav Hans. „V životě veřejném p. 
nadučitel Mader zúčastnil se brzo horlivě a všude 
působil smířlivě k urovnání různých neshod a 
nepříjemností. … Byl vzorem klidu a smířlivosti, 
pročež nerad viděl vyvolávání sporů. Otická obec a 
české Opavsko nikdy nezapomene, co pro ně 
vykonal nadučitel František Mader.“ Po založení 
otického hřbitova byly jeho tělesné ostatky 
přeneseny z městského hřbitova do hrobu v Oticích 
o který se s velkou péčí stará Sbor dobrovolných 
hasičů. Pamatujme i dále a připomínejme jeho 
odkaz.  

Ondřej Vrbický 

*1 zdroj: Státní okresní archiv Opava, archiv obce 
Otice, NAD 789, inv.č.22, kronika obce Otice pro 
období 1908 - 1938 

Letošní 130. výročí železniční trati z Opavy přes 
Otice až do Horního Benešova bylo precizně a do 
detailu připomenuto v  knize Pavla Horny, která 
mapuje nejen její jednotlivé úseky, ale celou historii 
od plánování přes současnost až po budoucnost. 
Tímto článkem si dovolím připomenout jen toliko 
málo z její slávy ve vztahu k Oticím.  
Počátky výstavby železnice sahají do roku 1870, kdy 
plánovaná trasa Olomouc – Opava měla vést přes 
Jakartovice a tedy i Otice. Nakonec vše dopadlo 
jinak. Na popud opakovaných stížností řemeslníků, 

zemědělců a továrníků z  Benešovska a okolí se 
v  roce 1887 začalo s  výstavbou samostatné trati 
z Opavy tímto směrem. Varianta, kdy by železniční 
těleso Otice zcela obešlo, naštěstí nevyšla. Se 
stavbou se začalo 26. dubna 1891. O půl roku 
později se do Otic dostal první pracovní vlak. Ten se 
slavnostním nápisem „Gruss aus Troppau“ projel 
celou dráhu z Opavy až do Horního Benešova 29. 
června 1892, tedy za rok a dva měsíce od zahájení 
stavby, což je i dnes, z  pohledu současných 
technických možností neuvěřitelné.  

Nádraží v Oticích bylo navrženo ve dvou variantách 
zastávky s  nákladištěm, muselo se ale předem 
důkladně promyslet jeho umístění. První varianta 
počítala s  výstavbou zastávky zhruba v  místech 
dnešního školního hřiště, ta druhá s  lokalitou, 
kterou známe dodnes. Postavit takovou dominantu 
s  sebou přineslo i mnoho vyjednávání, neboť bylo 
nutné vyřešit odkup více jak padesáti pozemků. 
Svou jedinečnost měly Otice i v  tom, že byly po 
Opavě v  podstatě první zastávkou na trati. Ta 
kylešovská vznikla teprve až se stavbou železnice 
vedoucí na Hradec v  roce 1907. „Otická zastávka 
byla také obsazena vedoucím zastávky (pro prodej 
jízdenek a obecnou údržbu a úklid zastávky). 
Budova z roku 1892 s kamennými základy 
obsahovala čekárnu s výdejnou jízdenek, skladiště 
traťmistra, služební byt a záchody pro veřejnost.“*  
Železniční trať z Opavy do Horního Benešova byla 
po druhé světové válce silně poškozena a místy 
zcela přerušena. Po opravě ji celistvou projel vlak 
až v červnu 1946. O dvacet let později se objevily 
první úvahy ČSD tuto trať zrušit. Důvodem byla 
ztrátovost asi 2,5 mil. Kčs ročně. Osudovou ránu jí 
zasadily až Rudné doly n.p. Jeseník, které předložily 
„studii na vydobytí ložiska vázaného ochranným 
pilířem pod železniční tratí na závodě v Horním 
Benešově s žádostí o sdělení, jakým způsobem bude 
zajištěna přeložka železniční trati, kterou by bylo 

130. let železnice Opava 
– Otice – Horní Benešov
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nutné ukončit v roce 1970.“* A tak se stalo, že dne 
5. dubna 1970 odjel z Horního Benešova poslední 
osobní vlak a konečnou zastávkou na trati se po 
téměř sto letech staly Svobodné Heřmanice. Proti 
další vlně kompletního uzavření železniční trati se 
ohradil i takový velikán jakým byl národní podnik 
Benzina, která zde stáčela do dvou velkých 
železných zásobníků lehké a střední topné oleje 
(nádrže zlikvidovány v  r. 2012): „Na základě 
předložené studie sdělujeme, že trváme na 
zachování železniční vlečky v Oticích.“* Pavel 
Horna navazuje: „Také obec Otice se ohradila a jako 
důvody proti zrušení trati uvedla chystanou stavbu 
Květeny, výstavbu Výrobny tvarovaných krmiv, 

která bude sloužit i pro jiné JZD, což bude 
vyžadovat další zvýšení nároků na nákladní 
dopravu, vysoký stavební ruch vlivem přílivu 
obyvatelstva a tím zvýšenou přepravu stavebního 
materiálu a dojíždění mnoha občanů vlakem do 
Ostravy za prací.“  
Otázka zrušení železniční trati nabírala na síle od 
počátku devadesátých let až do 6. dubna 2014, kdy 
byl vypraven zcela poslední osobní vlak podle 
jízdního řádu Českých drah. Jak to bylo dál, kde se 
vzal  Hvozdnický expres a jaká budoucnost čeká 
železniční trať Opava – Horní Benešov se můžete 
dočíst v  knize Pavla Horny, která je k  dostání na 
obecním úřadě v  Oticích, nebo prostřednictvím 
webových stránek www.p103h.webnode.cz. 

*Kniha Život (nejen) tratě Opava - Horní Benešov, 
Pavel Horna, 2022  
fotografie 1 . Budova zastávky Otice (Ottendorf), 
zdroj. Soukromá sbírka Ondřeje Vrbického 
fotografie 2.   Oprava výhybky na nádraží v Oticích, 
zdroj. Soukromá sbírka Pavla Horny 

Ondřej Vrbický 

http://www.p103h.webnode.cz
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